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Abstract:  This study focuses on the question of tort liability for damages committed by an underage, 

especially when he or she is not under the control of a third party, and if the tort liability means that, in the 

event of harm, it must be compensated, does this mean that an underage is held liable to the extent that he or 

she causes harm to another person regardless of age or mental state? 

The exercise of the discretionary responsibility of the distinguished underage for all his or her harmful 

acts is recognized in jurisprudence and law. s responsibility has been discussed in depth in its jurisprudence 

and judiciary, this entailed differing status legislation on this issue, and some of the legislation 

discriminated a condition for the omission. Another aspect does not require discrimination, applying how 

Palestinian legislation establishes the discretionary liability of privileged underages. What is his position on 

the extent to which this responsibility is incumbent upon the unmarked underage? 

Accordingly, the study reviewed the underage's derogatory liability for wrongful acts in the Journal of 

Judicial Provisions, thus addressing the underage's tort liability for wrongful acts in the Civil Offences Act 

and the Palestinian Civil Code Bill. 

Therefore, after reviewing the items of the study that are the subject of the response to the study's 

problem, the study concluded that the Journal of Judicial Provisions does not establish the requirement of 

discrimination for the performance of default liability. 
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There is no difference between a distinct underage or a non-distinctive underage, where it is required 

to establish tort liability or guarantee that the underage has to do directly or cause, in direct terms, it has 

made the immediate underage a guarantor, even if he did not intend and deliberately do so, it guarantees 

damage. As for the cause, the underage causing intentional harm is required to be a guarantor of the injury 

inflicted on others. We found that the Code of Judicial Provisions does not assess or know the 

responsibility of the supervisory officer. Nor did it specify a specific age of discrimination, and we 

concluded that an undisclosed underage would be liable for any wrongful act. Nor did the magazine 

explicitly provide for liability for the actions of another, Since the magazine based its warranty on a no-

harm-no-damage rule, A underage is liable for the harm he or she causes either by his or her act or as a 

guardian of the object.  

On the other hand, the Civil Offences Act did not require discrimination against underage, He asserted 

that a civil offense is not brought against a person who committed it under the age of 2. Unlike the 

Palestinian Civil Code bill that made the notion of discrimination liable for default, Where the age of 

discrimination is set at seven years, who is considered to be distinctive and therefore responsible for his 

harmful act, whether personal or other or for doing something in his custody. Those who do not do it are 

considered non-distinctive and the origin is not responsible for it. However, the draft imposes exceptional 

and precautionary liability on the unmarked underage in the interest of the injured person, considering the 

litigants' status. 

 

Keywords: Discrimination, Tort Liability, Underage, Wrongful Acts, Palestinian Legislation. 

 فكرة التمييز وأثرها على المسؤولية التقصيرية في التشريع الفلسطيني 
 

 د. لؤي اياد محمد سعدي قاعود
 الصين - جامعة تشونغنان للاقتصاد والقانون

 

 

 
 الملخص

 
تتمحور هذه الدراسةةةة  ول مةةةةسلة المةةةةؤولية التقصةةةرية تي  اتكةةةرار الر يرتوباا القا ةةةرو  صةةةو ةةةا تيندما لا يوو  

رقابة الغرو وإذا كانت المةةةةةةةةؤولية التقصةةةةةةةرية ها تعنيق م  رنق تيند وقوه كةةةةةةةرر ا  تعويتةةةةةةةقو  ال مع  هذا ر  يعت  تحت 
 القا ر مةؤولا كيفما كا  تيما تةب  م  كرر للغر بغض النظر تي  سنق رو  التق العقلية؟
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الق التةةةارم رمر مةةةةلق بق  قاا وقانوينو في    ر  في الحقيقة يعد قيام المةةةةؤولية التقصةةةرية للقا ةةةر المميأ تي   ي  ر ع   
المةؤولية التقصرية للقا ر غر المميأ كانت محل مناقشات تيميقة  قاا وقتاءاو استتب  ذلك ا تلاف  التشريعات الوكعية 

ط التمييأ إزاء هذه المةةةةةسلةو  ثمق  ان  م  التشةةةةريعات  علت التمييأ شةةةةر ا للمةةةةةؤولية التقصةةةةرية و و ان    ر لا يشةةةة  
لقيامااو وتطبيقا لذلك كيف رقام التشةةةري  الفلةةةةطيو المةةةةؤولية التقصةةةرية تيلي القا ةةةر المميأو وما هو موقفق م  مد  قيام 

 هذه المةؤولية تيلي القا ر غر المميأ؟
و وم  ثم  ت وام العدليةاوتبعا لذلك اسةةةةةتعركةةةةةت الدراسةةةةةة المةةةةةةؤولية التقصةةةةةرية للقا ةةةةةر تي  الفعل التةةةةةار في  لة     

 القانو  المدني الفلةطيو . التطرق للمةؤولية التقصرية للقا ر تي  الفعل التار في قانو  المخالفات المدنية ومشروه
وتيليق وبعد اسةةةةتعراض بنود الدراسةةةةة الر هي محل لى ابة تيلي مشةةةةولة الدراسةةةةة و  قد  لصةةةةت الدراسةةةةة الى ا   لة     

التمييأ لقيام المةةةؤولية التقصةةرية   لا  رق ب  قا ةةر  يأ او قا ةةر غر  يأ   يث اشةة  ت  ات وام العدلية لا تتةة  شةةرط
ةةةةةبة للمباشةةةةرم  علت القا ةةةةر بالنلإقامة المةةةةةؤولية التقصةةةةرية او التةةةةما  تيلي القا ةةةةر ر  يوو   علق مباشةةةةرم رو  تةةةةةب   

رما بالنةةةةةبة للتةةةةةب   قد اشةةةة  ت في القا ةةةةر  المباشةةةةر كةةةةام     ورنق ي يقصةةةةد ويتعمد هذا الفعل  انق يتةةةةم  التةةةةرر 
المتةةةةب  بالتةةةرر العمد    يوو  كةةةامنا للتةةةرر الذ  رلحقق بالغر  وتب  لنا ر   لة ات وام العدلية لا تقيق رو لا تعرف 

التقصةةرية تي   مةةةؤولية المولف بالرقابة  وكذلك ي تحدد سةةنا معينا للتمييأ   و لصةةنا ا  القا ةةر غر المميأ ت ت  مةةةؤوليتق
كل  عل كار يصدر منق  كما ا  المجلة ي تنص  را ق تيلي المةؤولية تي   عل الغر  وها ا  المجلة استندت في التما  الى 
قاتيدم لا كةةةةرر ولا كةةةةرار   ا  القا ةةةةر يوو  مةةةةةؤول تي  التةةةةرر الذ  صد ق سةةةةواء بفعلق الشةةةةخصةةةةي رو باتيتباره  ارسةةةةا 

 للشيء.
 ط قانو  المخالفات المدنية التمييأ في القا ةةر  بل ركد ر  دتيو  المخالفة المدنية لا تقام تيلي وم   اة ر ر  ي يشةة    

شةةةةةةةةةخص قام بارتوانا وهو دو  الةةةةةةةةةةنة الثانية م  تيمره  تيلي تيود مشةةةةةةةةةروه القانو  المدني الفلةةةةةةةةةةطيو الذ   عل  ورم 
ات   م  بلغاا يعت   يأا وبالتالي مةةةةؤول تي   علق التمييأ منا ا للمةةةةؤولية التقصةةةرية   يث  دد سةةة  التمييأ بةةةةبعة سةةةنو 

التةةار سةةواء ركا  شةةخصةةيا رم بفعل الغر رم بفعل شةةيء تحت  راسةةتق  وم  ي يفعلاا يعت  غر  يأا وات ةةل ر  لا تقوم في 
منق لمصةةةةةةةلحة   اتق المةةةةةةةةؤولية  الا ر  المشةةةةةةةروه  رض مةةةةةةةةؤولية اسةةةةةةةتثنااية وا تيا ية تيلي القا ةةةةةةةر غر المميأ وذلك مراتيام

 المترور  م  مراتيام مركأ الخصوم.
 

 و التشري  الفلةطيو.التمييأو المةؤولية التقصريةو القا رو الفعل التار فتاحية:المالكلمات 
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